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Referat af Ekstraordinære bestyrelsesmøde  
Søndag den 22.10.23 Kl. 9 

Online Teamsmøde. 

 

Deltager 

Elisabeth Sørensen 

Gunvor Schaldemose 

Joan Wøhlk 

Birgitte Nielsen 

Ole Steffesen 

Resi Henningsen 

 

Deltager ikke 

Nina Catalina Michaelsen 

Sofie Thønnings 

Elsebeth Pii Svane 

Referat d.d.: 
Konstituering 

• Ole Steffensen konstitueres som gældende bestyrelsesmedlem, idet Nethe Olsen er trådt ud af 

bestyrelsen, som medlem og et delt formandskab. Elisabeth Sørensen konstitueres fortsat som 

formand, og Gunvor Schaldemose fortsætter ligeledes som næstformand.  

Indkaldelse til ekstraordinært bestyrelsesmøde d.d. 

• Autismeforeningen har i mail skrevet til et bestyrelsesmedlem med dobbelt medlemskab i 

Autismeforeningen (AF), samt demokratisk valgt bestyrelsesmedlem i Landsforeningen Autisme 

Kreds Østjylland (KØ), at man ønsker at ekskludere vedkommende fra AF samt opsige 

samarbejdsaftalen, mellem Autisme- og Aspergerforeningen (AAF) og AF, øjeblikkeligt.  

• AF har ligeledes indkaldt til ekstraordinært Repræsentantskabsmøde med henblik på 

vedtægtsændringer, som vil få konsekvenser for dobbelte medlemmers mulighed for, at forblive i de 

kredsbestyrelser de er en del af nu, samt AAFs deltagelse i Repræsentantskabet.  

TESEN synes at være, at AF umiddelbart opfatter KØs bestyrelsesmedlem samt AAF m.fl. som 

konkurrenter fremfor medspillere. Dette begrundes blandt andet med de svar, som nogle HB 

medlemmer giver i debatter i Facebookgruppen, Tillidsvalgte repræsentanter i Autismeforeningen.  

KØ stiller sig fuldstændig uforstående overfor denne måde, at anskue fraktioner af samme sag. En 

sådan konkurrencementalitet tænker bestyrelsen, vil få store konsekvenser for måden HB 

fremadrettet vil drive Autismeforeningen. Det er ikke med positive øjne, at KØ bestyrelsen ser på 

dette, og forholder sig derfor også åbenlys kritisk overfor eksklusionen og injurierne om, at 

medlemmet har bedrevet ”foreningsskadelig virksomhed”. På baggrund af dette, er der indkaldt til 

ekstraordinært bestyrelsesmøde for, at drøfte situationen.   

Bestyrelsens drøftelse 
• Der har ikke været et problem med dobbelte og flere medlemskaber i foreningen, da indtil flere 

medlemmer i bestyrelsen, har lignende positioner både arbejds- og foreningsmæssigt. Ifølge loven 

om foreningsfrihed jf. § 1 og 2, så kan man ikke arbejdsmæssigt diskrimeres på baggrund af 

tilknytning eller ej, til en forening eller en bestemt en af slagsen. Der er en stor opmærksomhed på 
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inhabilitets- og loyalitetsdilemmaer i KØ, hvor medlemmer træder ud af møder ved inhabilitet. 

Dilemmaer som AF HB selv står overfor ift. siddende bestyrelsesmedlemmer. KØ ser ingen 

problemer i, at omtalte bestyrelsesmedlem fortsat er en del af bestyrelsen, da vedkommende har 

ageret bevidst om sin rolle som bestyrelsesmedlem i KØ samtidig med, at vedkommende er 

demokratisk valgt og kun kan stemmes ud på en generalforsamling i Kreds Østjylland. 

• Eksklusionen sker, uden nogen form for dialog eller varsling til bestyrelsesmedlemmet eller Kreds 

Østjylland generelt. Bestyrelsen i Kreds Ø er rystede over AFs fremfærd mod KØs 

bestyrelsesmedlem samt ophævelsen af samarbejdsaftalen. Det giver KØ en oplevelse af, at AF har 

planlagt dette længe før det kommer ud den 21.10.2023 kl. 09.05. KØ opfatter heraf, at AF har 

kalkuleret strategisk med udsendelsen og indkaldelsen, sådan så ingen har mulighed for at 

respondere på dette, nå at indhente juridisk råd- og vejledning samt udstede et mistillidsvotum, om 

dette er relevant. Kreds Ø kan derfor ikke, bakke op om AFs indkaldelse til det ekstraordinære 

repræsentantmøde den 28.10. 23 og opfatter udmeldingen om, at bestyrelsesmedlemmet skulle 

have bedrevet ”foreningsskadelig virksomhed”, som injuriende.  

• KØ oplever, at Autismeforeningen agerer med personforfølgelse overfor de medlemmer, som tør 

stille sig konstruktivt og kritisk an ift. AF herunder Sekretariatet og HBs foreningsarbejde og, at det 

er dette, som AF ikke formår at agere i og derfor ønsker bestyrelsesmedlemmet og AAF 

ekskluderet.  AFs Hovedbestyrelse har længe, åbenlyst, opfordret AAF til at opsige aftalen, og har 

ikke selv taget ansvar herfor på en ordentlig måde. 

• Siddende HB-medlem med dobbelt medlemskab, starter i 2012 vinterkonferencen i AAF. Kreds Ø er 

vidne til, at dette siddende medlem i AF HB har opfodret AAFs bestyrelse til at genopstarte 

vinterkonferencen, som altid har ligget i februar. Den Autistiske Konference Aukon opstår derfor på 

foranledning af et dobbeltmedlem og AF HB-medlem. Aukon skal forstås som en videreudvikling af 

den tidligere vinterkonference. AF er inviteret med, sådan som der har været kutyme at gøre jf. 

samarbejdsaftalen. Det kan undre, at det nu er et problem, når andre Kredse også afholder 

konferencer og messer. Kreds Ø er dybt bekymret for den glidebane som AF HB fremstiller nu, hvor 

konferencer pludselig opfattes, som konkurrent til SIKON og som AF HB nu bruger, som argument 

for ”foreningsskadelig virksomhed”. Kreds Ø forstår det ikke og tænker det er et direkte brud på 

vedtægter samt et voldsomt angreb på Kreds Ø som heraf også, indirekte angribes af AF HB for 

”foreningsskadelig adfærd”.  

• AF HB synes at ville have en konsensuskultur i AF fremfor en kultur, hvor man kan snakke om 

tingene trods uenighed, støttes i nytænkning ude i kredsene samt samarbejde omkring den samme 

sag og målgrupper – med forskelligt sigte, tilgange og holdninger. KØ tænker, at AF i stedet har 

gjort kredsene bange for, at handle på noget som helst samtidig med, at der ikke er hjælp at hente i 

Sekretariatet og HB ift. at handle på en måde, som ikke støder det samlede AF.  

• AF synes at have udlevet sig selv, da omverden efterlyser Indefra ud perspektivet som det der 

forefindes i AAF.   

• AF er ikke tidssvarende når de italesætter AAFs virke som en konkurrence, og det er ej heller 

foreningsfremmende ift. autisme. Det virker som om, at AF er blevet handlingslammet og er lukket 

for de nicher indenfor AF, hvor børn, unge og voksne autister ikke har en stemme i AF. Dette har AF 

ikke formået at give plads til. AF har forsøgt at inddrage voksne autister som fremmer sagen, men 

vil kun have dem med, så længe de retter ind efter AFs tilgang til sagen.  
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• Ifølge vedtægterne mener KØ, at det ekstraordinære Repræsentantskabsmøde ikke er indkaldt 

korrekt og til tiden. der medfølger ej heller en skriftlig begrundelse, eller dokumentation imod, at 

KØs bestyrelsesmedlem har bedrevet ”foreningsskadelig virksomhed” eller indsigt i, hvordan man 

har varslet dette til pågældende.  

• En varsling/kommunikation, som KØ tænker at AF generelt har problemer med, når AF ofte 

undlader at inddrage medlemmer eller kredse, hvor det kan få juridiske eller foreningsmæssige 

konsekvenser for de pågældende. AF har meldt ud efter deadline, så ingen kan stille sig i mod de 

ændringer og udmeldinger, der er kommet fra AF. 

• KØ savner dialog med Af om de yderligtgående og drastiske tiltag, som AF nu har gang i og generelt. 

Det samme gælder for Sekretariatet. 

• Kreds Ø kan sagtens fungere som selvstændig forening under AF, men har svært ved at se sig selv, 

som en Kreds der bakker op om det nuværende AF HB med den stil, der her lægges for dagen. 

Kreds Ø opfatter pt., at AF gennem handlinger tilsidesætter formålsparagraffen og modarbejder de 

af dem, der ikke er enige med AF HB eller Sekretariatet. 

  

Spørgsmål opstået under drøftelsen: 
  

• Kreds Østjylland har samarbejdet med AAF omkring foreningsfremmeligt arbejdet. Betyder det 

at AF også beskylder KØ for foreningsskadelig virksomhed? 

• Kan AF HB ekskludere et demokratisk valgt bestyrelsesmedlem i Kreds Ø? 

• Hvordan forholder AF sig til at medlemmer har dobbelt- eller flere medlemskaber og er det 

overhovedet lovligt?  Det er det ikke jf. Foreningsfriheden.  

• KØ ønsker ligeledes at AF laver en Positiv liste over de foreninger man godt må være i mens 

man sidder i kredse, bestyrelser eller HB i AF. Og en sådan positivliste skal vel skrives i 

vedtægterne for at kunne effektueres?  

• AF lever ikke op til den varsling på 6 mdr. jf. opsigelse, der er angivet i samarbejdsaftalen.  

På baggrund af ovenstående har KØ udarbejdet en skrivelse som sendes til Brian Andersen, Formand i 

Autismeforeningen, samt lægges op på Kreds Øs hjemmeside og Facebook i relevante grupper. 

Evt. 
Plan 

• KØ Formanden sender skrivelsen til Brian Andersen, Formand for AF samt sætter bestyrelsen cc 

• Referat d.d. og skrivelse til Autismeforeningen lægges på hjemmesiden. 

• Skrivelsen lægges på Kreds Øs gruppe på FB, hvor der lukkes for kommentarer. 

Henviser til referatet på den nye hjemmeside. 

• Skrivelsen lægges på FB, Tillidsvalgte repræsentanter for Autismeforeningen og 

Autismeforeningens kredsbestyrelse.  KØ bestyrelsen kommenterer kun på opklarende spørgsmål, 

for at undgå afledning af budskabet. 
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På vegne af Landsforeningen Autisme, Kreds Østjylland 

Gunvor Schaldemose 

 


